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L’amenaça de la contaminació
» Sant Andreu de la Barca i Martorell superen els límits de contaminació recomanats per l’OMS
» La pol·lució ambiental causa milions de morts i malalties cada any, també a Catalunya

Cada any moren al món uns 4 mi-
lions de persones per culpa de la
contaminació. Són xifres de l’Or-
ganització Mundial de la Salut
(OMS) que posen de manifest que
la contaminació atmosfèrica és un
problema, i greu, que està sobre
la taula. Tot i els intents polítics
per reduir els nivells de pol·lució,
la situació segueix sent preocu-
pant i es troba lluny d’aconseguir
la sostenibilitat.

L’OMS alerta que una vuitena
part de les morts mundials que es
produeixen cada any tenen rela-
ció directa amb la contaminació
de l’aire, ja sigui a l’interior de les
cases (4,3 milions estimats de
morts) o ambiental (3,7 milions
estimats de morts). Aquesta últi-
ma és molt present a les grans ciu-

tats i àrees metropolitanes. Les
partícules i agents contaminants
són substàncies molt nocives, ja
que s’inhalen amb la respiració.
S’ha comprovat que hi ha relació
entre l’exposició a la pol·lució i les

malalties cardiovasculars, el càn-
cer i les malalties respiratòries.

Aquest és un problema que
afecta, sobretot, els països d’in-
gressos baixos i mitjans a les re-
gions de l’Àsia Sud-oriental i del
Pacífic Occidental, però que en
menor mesura també és ben pre-
sent al nostre país. Segons diver-

sos estudis europeus, a l’Estat hi
ha unes 20.000 morts prematu-
res per la contaminació de l’aire.
Els ecologistes ja fa temps que avi-
sen que aquest és un problema
greu i que l’aire que respirem dis-
ta molt del que seria recomanable.

UN PROBLEMA PROPER
Un informe de l’organització Eco-
logistes en Acció sobre la qualitat
de l’aire el 2012 revela que a tot
Catalunya es van superar els va-
lors anuals i diaris recomanats per
l’OMS de diverses partícules con-
taminants, i en algunes estacions
de mesura també els límits legals.
De fet, les pitjors dades es van re-
collir a l’àrea de Barcelona.

La Comissió Europea ha ela-
borat una legislació que regula i
estableix límits legals en els valors
de concentració de diòxid de car-
boni, diòxid de nitrogen (NO2),
partícules fines en suspensió a l’ai-
re (PM10 i PM2,5), ozó troposfè-

ric (O3) i diòxid de sofre (SO2), les
substàncies contaminants més
presents a Catalunya. A banda de
la regulació legal, l’OMS també
marca uns límits, més exigents,
sobre els nivells de contaminació

de l’aire, en funció del que consi-
dera saludable.

Segons l’estudi, el diòxid de ni-
trogen va presentar una incidèn-
cia rellevant a les regions que
més trànsit rodat suporten, és a
dir, el Baix Llobregat (amb mol-
tes de les seves estacions que
mesuren la qualitat de l’aire so-

brepassant el valor límit anual es-
tablert per la normativa) i la ciu-
tat de Barcelona i l’AMB.

Al Baix Llobregat Nord, la
superació dels límits del nivell de
diòxid de carboni es va produir,
sobretot, a l’estació de Sant An-
dreu de la Barca (44 �g/m3 a
l’any, quan es recomana que no se
superin els 40 20 �g/m3). A
Martorell, el 2012 es van superar
també els valors mitjans anuals
recomanats de PM10. De fet,
l’OMS recomana que no se supe-
ri el valor límit diari de PM10 (20
�g/m3) i a l’estació de Martorell
s’hi ha registrat 28 �g/m3.

Ecologistes en acció, a més,
denuncia que actualment no exis-
teix un pla d’actuació efectiu per
reduir la contaminació, fet que
consideren una “falta de com-
promís de les administracions
catalanes”. La contaminació és ja
un problema i una amenaça per
al futur. 

J. G. Ribas / N. Màrmol
MARTORELL

La concentració de cotxes i l’activitat industrial són les principals causes de contaminació atmosfèrica. Foto: Arxiu
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Actualitat a la xarxa

@jserra: Què es necessita per participar a
la Via Catalana? Dos braços i una cama per
aguantar-se. El cap no cal! #gigafotomu-
tant.

@JordiRoigG: Catalunya mai no ha parlat
de sang. Rajoy fa servir arguments es-
pecífics del racisme i un determinisme
genètic inexistent.

@CatalunyaRadio: Gay de Liébana creu
que si és certa la sanció de la FIFA, el Barça
s'haurà de reforçar amb jugadors de la
#Masia.

Que la celebrity Shakira canti
una cançó en català en el seu
nou disc (una versió de la cèle-
bre Boig per tu, dels mítics
Sau) no hauria de ser tan es-
trany, si tenim en compte que
el seu home és català (Gerard
Piqué, el Beckembauer del
Barça), i que el segon llinatge
de la famosa cantant colom-
biana és Ripoll, tot indicant cla-
rament d’on ve sa mare. El seu
primer llinatge és Mebarak, i
procedeix del Líban, si no vaig
equivocat.

La introducció del català (al
costat del castellà i de l’anglès)
en la discografia de la Shakira
ha provocat, immediatament,
una allau de bogeria a Espa-
nya. A les xarxes socials han
abundat tot tipus de comenta-
ris catalanòfobs i racistes, a
causa d’aquest fet. Boig per tu
ha fet embogir aquesta part
d’Espanya que pateix al·lèrgia
a la pluralitat, que és racista i
no ho sap, que és xenòfoba i
no ho sap, i que va de demò-
crata quan encara amaga tots
els tics més funestos d’etapes
passades.

Potser si no fos per aquesta
cantant colombiano-libaneso-
catalana (perquè després vagin
dient que les identitats no po-
den ser plurals!), parella de Ge-
rard Piqué, un diari nord-ame-
ricà tan potent com el Daily
News no hauria tret una notícia
amb el titular “Shakira des-
ferma la ira d’Espanya per la
seva cançó en català al nou
disc”. Llegeixo aquest titular i,
malgrat tots els malgrats, passo
a sentir immediatament vergo-
nya aliena. Pobra Espanya!

4Shakira
per Bernat Joan

A la mort del dictador Franco,
el rei i elits dirigents van man-
tenir en principi la continuïtat
del Movimiento Nacional.
Però el context internacional,
l’oposició interior al fran-
quisme, juntament amb altres
factors històrics, els van fer de-
cidir anar cap a la reforma po-
lítica, cap a la monarquia
constitucional. Un canvi que
impedia una ruptura amb l’an-
terior règim. La ciutadania
només va poder decidir el que
li donaven perquè estava divi-
dida i influenciada per la por a
un possible retorn al passat.

En el present, els catalans
ens hem de decidir entre la
continuïtat, la reforma o la
ruptura. La continuïtat, l’estat
de les autonomies, no té res a
veure amb l’Espanya de les ve-
ritables nacionalitats o el fede-
ralisme nacional. El cafè per a
tothom, dilueix el nostre auto-
govern (Parlament), la nostra
economia (finançament) i la
nostra identitat nacional (llen-
gua).

La continuïtat suposa una
assimilació i una mort del fet
català.                                  

La reforma, el dit federa-
lisme, és un engany perquè no

va més enllà d’un millor finan-
çament, d’un reconeixement
singular de Catalunya que és
ornamental i, tot plegat, no es
produiria perquè el PSOE
(amb el PSC) no convenceria
el PP.

La ruptura és la República
Catalana, un nou estat dintre
d’Europa, però l’haurem de
construir, de fer més democrà-
tic. Hem de decidir com el
volem.

Ens volen fer callar. Ens
volen fer por, ens amenacen,
ens volen influenciar altre cop
perquè ens veiem obligats a
acceptar el que ells volen. Per-
què ens mantinguem en la
continuïtat. Ens fan cants de
sirenes i ens volen coaccionar
el nostre dret a decidir, a deci-
dir-ho tot! Ens volen redreçar
mitjançant els tribunals judi-
cials, les denúncies i les decla-
racions.

Hauran de decidir què
volen; la continuïtat, la re-
forma o la ruptura. I sembla
que encara no es creuen que la
gent pot fer la seva, malgrat les
lleis i constitucions caduques.
Ja es despertaran. I nosaltres,
quan això passi, potser ja
serem ben lluny. 

#SancióBarça#GigaFotoMutant

4Continuïtat, reforma, ruptura
per Francesc Bonastre

#LaMateixaSang?

Només per un instant tots els
catalans ens hauríem de posar
a la pell del president Mas quan
la setmana passada a la cate-
dral de l’Almudena va haver
d'escoltar de Rouco Varela dir
allò que "algunes actituds po-
den causar una guerra civil". És
veritat que el polític es conver-
teix en un estadista quan co-
mença a pensar en les properes
generacions i no en les pròxi-
mes eleccions. I per molt que
(intentin) crucificar-lo, s’ha de
reconèixer que l’home té talla
política, no només per haver
iniciat un procés impecable, pa-
cífic i totalment democràtic,
sinó per no respondre estoma-
calment a aquest inefable cape-
llà que es creu amb el dret diví
d’enviar romanços maltractant
de pas la memòria històrica de
manera barroera.

Sóc dels que pensen que
ahir, al Congrés dels Diputats
de Madrid, molts indecisos ca-
talans ho van veure més clar i
es van passar al camp indepen-
dentista. I ho van fer perquè no
tenen por de la morfologia de
la paraula ni del mal ús que es
fa d’ella, ni de les pors històri-
ques ni dels fantasmes, ni de
les analogies malintencionades
ni tampoc de l’amenaça de
“vagar fuera d’Europa por los
siglos de los siglos”. Ahir di-
marts es va produir un punt
d’inflexió perquè una nodrida
representació transversal del
Parlament de Catalunya es va
presentar al Congrés espanyol
amb enormes dosis de sentit
comú, diàleg i expressió de lli-
bertat. I han tornat amb un NO
com una catedral que en el fons

és un gran SÍ, ple de legitimitat
moral, ètica i política per seguir
lluitant de l'única manera que
ho sabem fer els catalans: amb
arguments sòlids, revalidats a
les urnes i expressats al carrer
de manera pacífica.

Ahir va ser un gran dia.
Sabíem el resultat del debat
perquè el PP i el PSOE ja ha-
vien deixat clar que impedi-
rien que prosperés la deman-
da del Parlament i fos transfe-
rida a la Generalitat la compe-
tència de poder organitzar un
referèndum (no vinculant)
utilitzant l’article 150.2 de la
Constitució. Però la solemnit-
zació del NO a una lectura fle-
xible de la pròpia Constitució
espanyola serà contemplat
amb preocupació per la co-
munitat internacional i per
molts espanyols que no es dei-
xen triturar pel rodet biparti-
dista. Escocesos i quebequesos
ja ens miraran amb perplexitat
i Brussel·les podrà contemplar
des de la seva calculada passi-
vitat el grau de democràcia del
qual gaudim aquí, ara que tot-
hom alava les exèquies d’A-
dolfo Suárez per engrandir la
figura del Monarca (Pilar Ur-
bano, Jordi Évole i alguns més,
al marge).

Si l’èxit no és definitiu i el
fracàs no és fatídic, el que
compta és el valor per conti-
nuar. I això és el que farem
demà, dia 10 d’abril, i el segü-
ent i tots els que vindran. Tre-
ballar per deixar de somiar
desperts i poder veure nous ho-
ritzons. Poesia, a part… Siguem
optimistes, perquè no ser-ho
serveix de ben poc.

per David Centol, Editor del Grup Comunicació 21

4No han entès res

Un diari plural Un diari participatiu
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Més d’un miler de famílies
sol·licita ajuts per llibres de text
» El consistori assumirà un 10% més de la factura i pagarà fins al 30%
»  En aquesta campanya es dobla la subvenció, amb 45.000 euros

L’Hospital Sagrat Cor ofereix
una mostra pels seus 50 anys

SALUT4L'exposició itinerant
De l'internament a la comuni-
tat. 50 anys d'història, em-
marcada en el conjunt d'acti-
vitats amb motiu del mig segle
de vida de l'Hospital Sagrat
Cor, es podrà veure a Martorell
fins al 27 d’abril. 

Des del passat  juliol, la
mostra fotogràfica i artística
s'ha presentat a diferents loca-
litats del territori on la Institu-
ció és referent, com Sant Feliu,
Vilafranca del Penedès, Ber-
ga, Igualada i, ara, Martorell. 

Seat preveu contractar
450 nous treballadors

OCUPACIÓ4Seat ha posat en
marxa recentment un tercer
torn de producció a la seva
planta de Martorell per ampliar
la fabricació del model León,
segons han informat diversos
mitjans.

Segons ha explicat en un co-
municat la companyia, propie-
tat del consorci automobilístic
Volkswagen, l'elevada deman-
da experimentada per la nova
generació d'aquest model de
vehicle, juntament amb la pro-
ducció puntual del Seat Ibiza,
ha ocasionat l'increment de la

producció d'aquest model.
Aquests fets han obligat a in-
corporar un nou torn de treball
nocturn que suposarà la con-
tractació de 450 nous treballa-
dors.

La companyia ha destacat a
través d'un comunicat que, en
els dos primers mesos de l'any,
les entregues del León van ex-
perimentar un creixement del
46%, amb 18.700 unitats ma-
triculades a tot el món, mentre
que la versió familiar ST ha re-
but prop de 20.000 comandes
des que es produeix.

Un total de 1.155 famílies em-
padronades a Martorell han
tramitat la sol·licitud de la
Campanya de subvenció de lli-
bres de text escolars, impulsa-
da per l’Ajuntament de Marto-
rell. Els ajuts van destinats a les
famílies dels estudiants que va-
gin a escoles públiques o con-
certades, instituts o centres d'e-
ducació especial del municipi.

Segons ha dit en un comu-
nicat la regidora d’Ensenya-
ment, Mercè Morera, “enguany

doblem la subvenció amb
45.000 euros destinats a aquest
ajut directe a les famílies”, i ha
afegit que “ens farem càrrec
del 30% de la factura dels llibres
de text o material substitutiu”.

UN 10% MÉS D’AJUTS
El consistori martorellenc as-
sumirà enguany un 10% més de
la factura i en pagarà fins al
30%, amb un màxim de 20 eu-
ros per Educació Infantil, 25 eu-
ros per Educació Primària i 30
euros per Educació Secundària
Obligatòria.

La regidoria d’Ensenyament
ha començat a fer les valida-
cions de les sol·licituds que  es

van presentar i que compleixin
els requisits de la convocatòria.

Els sol·licitants han d’estar
empadronats a Martorell i han
de tenir fills matriculats en
centres educatius públics i pri-
vats sostinguts amb fons pú-
blics, en algun curs des de segon
cicle d’Educació Infantil fins
al darrer curs d’ESO, a Marto-
rell. 

“No rebran l'ajut les perso-
nes que tinguin deutes amb
l’Ajuntament de Martorell o
amb el Patronat Municipal de
Serveis d’Atenció a les Persones
de Martorell”, ha afegit More-
ra com a recordatori d’aquesta
condició per rebre l’ajut.

Cartell de la campanya d’ajuts per comprar els llibres de text. Foto: Ajuntament

Redacció
MARTORELL

Societat | Cursa i Marxa Solidàries per la salut mental
L'Hospital Sagrat Cor de Germanes Hospitalàries ha obert el període d'inscripcions a la segona

edició de la Cursa i Marxa Solidàries de Martorell en defensa de la salut mental, que tindrà lloc
el pròxim 8 de juny. Amb el lema Entre tots per la salut mental, aquesta iniciativa 

solidària pretén sensibilitzar i apropar la població a la problemàtica de les malalties mentals.
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Ja ha començat el desplega-
ment de la fibra òptica a Sant
Andreu de la Barca. Des de fa
uns dies, els tècnics de Telefó-
nica estan sol·licitant l’autorit-
zació per realitzar aquest ca-
blejat al veïnat del municipi. El
desplegament es realitzarà prin-
cipalment per la canalització
existent actualment, tal com
requereix la normativa.

En el moment en què la fase
de desplegament inicial estigui
completa, es portarà la fibra a
l'interior dels habitatges d'a-
quells clients que ho demanin.

L'Ajuntament es troba al
corrent d'aquest desplegament
i és Telefónica qui davant de
qualsevol desperfecte ocasio-
nat durant el desplegament se’n
farà responsable.

Sant Andreu de la Barca inicia el
desplegament de la fibra òptica
» Es portarà la fibra als habitatges dels clients que ho demanin
» Si hi ha qualsevol desperfecte, Telefónica se’n farà responsable

Es desmantella un punt 
de venda de drogues 

SUCCESSOS4Quatre homes i
tres dones han estat detinguts
recentment com a presumptes
autors d’un delicte contra la sa-
lut pública, concretament de
tràfic de substàncies estupe-
faents. 

Fruit de la intervenció poli-
cial, s’han comissat 3,7 quilo-
grams de cocaïna, droga que al
mercat il·lícit tindria un valor
de 400.000 euros.

L’operació ha estat el resul-
tat de la investigació realitzada
durant les darreres setmanes al
voltant d’un punt de venda

ubicat al municipi de Sant An-
dreu de la Barca. 

Es tracta d’un pis on es re-
alitzaven habitualment la ven-
da al detall de substàncies es-
tupefaents a un grup nombrós
de compradors. 

Davant de l’important vo-
lum de contactes i transaccions
realitzades, els venedors ha-
vien pres mesures destacables
en matèria de seguretat amb
l’objectiu d’evitar la seva de-
tenció, cosa que finalment no
van aconseguir en ser detinguts
pels Mossos d’Esquadra.  

OCUPACIÓ4L'Ajuntament de
Sant Andreu de la Barca ha po-
sat en marxa un nou pla públic
d'ocupació que promou la con-
tractació de persones aturades
per part d'empreses. 

La línia d'ajudes compta
amb el finançament del Pla
Metropolità de Suport a les Po-
lítiques Socials Municipals
2012-2015 de l'Àrea Metropo-
litana de Barcelona. 

El Pla consisteix en el fet
que l'Ajuntament pagarà a les

empreses una subvenció de
800 euros al mes per cada tre-
ballador que contracti durant el
període d'un any (aquesta
quantitat és una estimació del
50% dels costos salarials que
suposa la contractació d'un tre-
ballador a jornada completa).

La mesura té un doble ob-
jectiu: lluitar contra l'atur i
ajudar les empreses a disminuir
els seus costos i millorar així la
seva competitivitat.

D'aquesta manera, l'Ajun-

tament fomenta que les em-
preses contractin treballadors
locals que estan a l’atur amb
una subvenció que faci més
viable la seva contractació,
sempre que sigui per un perío-
de d'un any. 

L'Ajuntament també pot
assegurar un ingrés econòmic
al treballador durant 16 mesos
com a mínim i hi ha la possi-
bilitat que aquest treballador,
d’acord amb la seva feina, es
quedi treballant a l'empresa.

Redacció
SANT ANDREU DE LA BARCA

Més ajuts a la contractació

Solidaritat | Es recapten 500 quilos d’aliments
La desfilada solidària, celebrada recentment al Casino de Sant 

Andreu de la Barca durant la Setmana Intercultural, ha recollit 
500 quilograms d’aliments. Els assistents van donar productes 

alimentaris a canvi de la invitació per entrar a l’acte solidari. 
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“Si el Baix Nord se separa, Sant Andreu i
Martorell haurien de compartir capitalitat”

Quines són les seves principals
preocupacions com a alcalde de
Sant Andreu de la Barca?
La principal preocupació és la
lluita contra l'atur i la desigualtat
que s'està produint amb la crisi
econòmica. També em preocupa
la reforma local del PP, que li-
mita les competències dels ajun-
taments en serveis socials,
educació, sanitat, la lluita contra
l’atur... Són àmbits en els quals
nosaltres prestem serveis més
enllà dels que ens pertocaria.

Com afronta l’Ajuntament de
Sant Andreu de la Barca els efec-
tes de la crisi econòmica? 
Intentem treure recursos d’on
sigui per poder fer front a les ne-
cessitats de la gent. L’Ajunta-
ment ho afronta amb dificultats
perquè la falta de recursos i les
actuacions de les altres adminis-

tracions envers l’administració
local ens crea moltes dificultats.
No rebem les subvencions que
estan compromeses, per la qual
cosa tenim autèntics problemes.
La Generalitat, en aquest sentit,
reclama a l’estat espanyol  que
pagui el que li pertoca però no
paga a les administracions locals
allò amb el qual s’ha compromès
ella. És injust.

Quin paper hi juguen els ajuts
municipals a la contractació?
Aquest any hem emprès una
campanya per intentar ajudar
els dos principals protagonistes
de l’àmbit laboral: les empreses
i els treballadors. Nosaltres aju-
dem l’empresari, que es com-
promet a contractar durant un
any una persona a jornada com-
plerta, pagant-li 800 euros al
mes. Això significa que una per-
sona té feina durant un any i li
generarà quatre mesos de pres-
tació de l’atur. Per tant, durant
setze mesos, com a mínim, rebrà
uns ingressos.

Pel que fa als ajuts a la gent gran
amb rendes baixes (que els per-
meten no pagar el consum d’ai-
gua, ni la taxa d’escombraries i
rebre una subvenció del 20% de
l’IBI), s’han presentat moltes
sol·licituds? La demanda que hi
ha hagut ha estat l’esperada?
Encara estem valorant-ho per-
què encara estan arribant sol·li-
cituds. És una mesura de justícia
perquè molts pensionistes estan
suportant els seus familiars que
estan a l’atur. A més, la seva
pensió es veu cada vegada més
afectada per la crisi econòmica.
Tot puja, excepte la pensió.

Com ha respost la gent gran a
aquest ajut municipal?
La gent valora que això és un
ajut, en la mesura en què ho és,
perquè ens agradaria poder ac-
tuar amb molta més contundèn-
cia i més volum econòmic. Són
ajuts limitats però penso que
són el nostre gra de sorra per
poder millorar una situació que
cada cop és més precària.

Com afronta Sant Andreu de la
Barca la crisi de l’habitatge?
Creu que multar els bancs amb
pisos buits és una mesura efec-
tiva?
El pitjor que es pot fer és no fer
res. Aquesta és una mesura i
poden sortir-ne d’altres que ens
poden ajudar a fer que els pisos
buits puguin ser ocupats per
gent que està en una situació
molt difícil.

L’Ajuntament de Sant Andreu de
la Barca ha signat un conveni
amb les escoles per promoure
l’estalvi energètic, retornant als
centres un 50% d’aquest estalvi
per tal que ho inverteixin en mi-
llores o manteniment. Quin és
l’objectiu d’aquesta mesura?
Aquest conveni té un doble ob-
jectiu. Per una banda, vol cor-
responsabilitzar les escoles so-
bre consum energètic. I per l’al-
tra, premia aquesta correspon-
sabilitat de manera que una part
d’aquest estalvi reverteix en les
mateixes escoles. No és només

estalviar per estalviar, sinó fo-
mentar actituds de responsabi-
litat en l’estalvi energètic i
recompensar-les.

Com preveu que afectarà la re-
forma local proposada pel go-
vern de Mariano Rajoy a Sant
Andreu de la Barca? Quins ser-
veis i quines competències es
podrien veure afectades?
Encara no ho sabem, no ho sap
ningú, ni els mateixos que han
fet la llei. Avui diuen una cosa i
després una altra. Fa uns dies
estava a la Federació de Munici-
pis i tothom coincideix en què
els que han fet aquesta llei no
tenen coneixement de què són
les administracions. És una llei
que s’ha fet en un despatx sense
contacte amb la realitat. Ara in-
tenten resoldre coses sobre la
marxa.

Sant Andreu de la Barca també
aposta, com molts altres muni-
cipis de la comarca, per la im-
plantació de la fibra òptica a la

Text i fotografies:
Neus Màrmol

Enric Llorca

Entrevista

Alcalde de Sant Andreu de la Barca (PSC)
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ciutat. Quins avantatges té i per
què és tan important?
És una prioritat perquè és una
eina que, en primer lloc, anirà
molt bé al polígon industrial
perquè li permetrà millorar la
capacitat de producció i la com-
petitivitat de les empreses. En
segon lloc, és una millora en el
servei dels ciutadans. No és es-
sencial però és important. Avui
dia Internet està a l’abast de tot-
hom. Amb la fibra òptica tin-
drem una connexió molt més
ràpida.

I en l’àmbit sanitari, del qual
vostè en té força coneixement
com a metge, el nou CAR de
Sant Andreu de la Barca (un pro-
jecte pioner al territori que té
com a principal objectiu que els
equips d'atenció primària pu-
guin resoldre més patologies
per evitar el desplaçament dels
veïns a l'Hospital de Martorell o
altres serveis d'urgències) en
quin punt es troba?
Es troba en el començament,
s’estan fent els primers passos.
No és una cosa que es pugui fer
d’avui per demà. Però ja ha co-
mençat a funcionar, amb bon
peu, i està millorant la qualitat
d’assistència que reben els ciuta-
dans. S’estan augmentant ser-
veis, que abans es feien a
Martorell i ara es fan aquí.

En aquest sentit, creu que hi ha
massa dependència de Marto-

rell als municipis del Baix Llo-
bregat centre i nord? 
Jo crec que als municipis del
nord es podrien desenvolupar
moltes actuacions que podrien
fer que els seus ciutadans no de-
penguessin tant de Martorell.
Aquesta és la línia que intentem
desenvolupar al CAR.

Un altre debat que marca l’a-
genda política de la comarca és el
que ha sorgit entorn de l’organit-

zació territorial del Baix Llobre-
gat. Creu que, com diu Salvador
Esteve, s’hauria de crear una co-
marca al Baix Llobregat Nord,
amb Martorell com a capital?
Respecto el que ha dit el senyor
Salvador Esteve, però crec que
en aquests moments el Baix Llo-
bregat té una identitat pròpia,
diferenciada entre el Nord i el
Sud, entre el litoral i l’interior, i
l’hem de conservar. Trencar-la
no seria bo.

Com es veu aquesta possibilitat
des de Sant Andreu de la Barca,
que és la població amb més ha-
bitants més propera a Marto-
rell? Sant Andreu de la Barca
perdria pes a la comarca?
Nosaltres també podríem ser ca-
pital de comarca. Crec que hauria
de ser una capitalitat compartida,
com a mínim.

Es presentarà com a candidat a
les pròximes eleccions munici-
pals?
Sí, tinc la intenció de presentar-
me com a candidat si el meu par-
tit em dóna el seu suport.

Unes eleccions municipals a les
quals el PSC sembla que no hi
arribarà en el seu millor mo-
ment, amb la crisi interna dels
últims temps. Quin és el seu pro-
nòstic?
El PSC, igual que totes les orga-
nitzacions polítiques, es troba en
l’actualitat en una situació difícil,
com ho està la mateixa societat,
per causa de la crisi econòmica
que estem vivint. Estem en un
moment en què hem de saber
cohesionar totes les nostres for-
ces i saber integrar totes les opi-
nions.

L’agenda nacional està provo-
cant tensions dins del partit en
l’àmbit local i comarcal? 
En absolut. Fa una estona he as-
sistit a un acte amb alcaldes del
PSC de tota la comarca per com-

memorar el 35è aniversari dels
ajuntaments democràtics. Tots
estem d’acord amb què tothom
pot tenir el seu parer dins d’un
partit que sempre ha sabut res-
pectar les opinions diverses dels
seus militants.

Els crítics del seu partit van fer
una demostració de força recent-
ment a Barcelona, a les Cotxeres
de Sants. Tem que puguin crear
un nou partit o enfortir encara
més altres forces ja existents, com
ERC o ICV?
Espero que no sigui així i espero
que trobin el seu lloc dins del
PSC i que, precisament, sigui un
valor afegit a la nostra formació
i que puguin enriquir-la amb les
seves opinions.

Ahir, el Congrés espanyol va
votar no a la demanda del Parla-
ment català de traspàs de la
competència perquè la Genera-
litat pugui fer referèndums. Hi
està d’acord?
Opino que, en lloc de discutir si
s’ha de fer consulta o no, el que
s’ha de fer és canviar la Consti-
tució i posar les bases d’un estat
federal. Aquesta és l’única opció
viable.

Creu que amb el no rotund del
PP es podrà canviar la Constitu-
ció?
Crec que tot és possible. Moltes
de les coses que pensàvem que
eren impossibles fa sis anys, ara
són possibles. Si es va poder
canviar la Constitució en 48
hores per modificar factors eco-
nòmics, és possible canviar-la si
hi ha la voluntat política neces-
sària. Per part del PSOE sí que hi
és. Falta que el PP canviï.

Quina és la seva postura en el
debat sobiranista?
En el tema sobiranista, la meva
posició és sempre d’acord amb
la legalitat. Que es faci la con-
sulta, però dins del marc legal i
acordat. M’agradaria que no

només ens demanessin si estem
d’acord o no amb la consulta,
sinó que ens donessin resposta a
preguntes que fem nosaltres i
que tenen a veure amb com
podem millorar els serveis dels
ciutadans.

A qui se sent més proper, alcalde:
a Antonio Balmón o a Joan Ignasi
Elena, per exemple?
Si jo et digués que no em sento
proper a Antoni Balmón, et
mentiria. Hem compartit actua-
cions, dificultats, èxits i, a més,
és una persona amb la qual m’u-
neix no només una relació de
company, sinó també una rela-
ció d’amistat.

Hi haurà consulta el pròxim 9 de
novembre?
No ho sé. Depèn de moltes
coses. Si les institucions són ca-
paces de posar-se d’acord, pot
ser que sí que s’acabi celebrant
una consulta.

Si finalment se celebrés la con-
sulta, Enric Llorca aniria a votar?
Si és que sí, què votaria?
Aniria a votar però el que votaria
no ho diré, guardo el meu vot,
que ha de ser secret.

Com acabarà tot aquest procés?
Espero que tot aquest procés
acabi bé. Tinc l’esperança que el
diàleg i el consens s’acabi impo-
sant. No pot ser d’altra manera.

“La reforma local és
una llei que s’ha fet

en un despatx sense
contacte amb la realitat”

“Si et digués que no

em sento proper a

Antoni Balmón,

mentiria. M’hi uneix

una relació de 

company i d’amic”

“Els ajuts a la gent

gran amb rendes

baixes són limitats,

però són un gra de

sorra per combatre

la precarietat”

“El CAR de Sant 

Andreu de la Barca

ja acull serveis que

abans es feien a

Martorell per reduir

la dependència”

Entrevista
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Política | Mireia Monfort, a la llista d’ERC a Europa 
La regidora d’ERC d’Olesa, Montserrat Mireia Monfort, ha estat escollida
per formar part de la llista d’ERC a les eleccions europees del pròxim 
25 de maig. Mireia Monfort és una de les tres persones escollides al 
Baix Llobregat en la llista republicana, el passat diumenge 9 de març. 

Olesa de Montserrat

MÚSICA4Can Sedó (Esparre-
guera) i altres indrets al voltant
de Montserrat han estat els es-
cenaris escollits per al nou vide-
oclip de Shakira, Empire.  

El videoclip mostra en di-
verses escenes l’emblemàtic mas-
sís de fons mentre la cantant
colombiana apareix vestida de
núvia fugint del seu casament.

Segons informa la pàgina
web Shakira Sale el Sol, el vide-

oclip, dirigit per Jeff Nicholas, va
ser gravat el passat 8 de març. 

Algunes escenes van ser en-
registrades en un prat. La resta
d’imatges es van gravar a la Co-
lònia Sedó, on es van rodar els
plans de l’artista a l’interior i ex-
terior de l’església. En aquesta lo-
calització Shakira ja va enregis-
trar l’espot per al seu nou àlbum
Target, a mitjans del mes de
desembre passat.

L’associació Esparreguera Ac-
tua (eActua) s’ha presentat ofi-
cialment fa uns dies en un acte
celebrat a Can Pasqual (Espa-
rreguera). Segons ha dit Elvira
Vidal, professora i mare membre
d’Esparreguera Actua, l’acte “va
anar força bé i es van omplir tres
quarts de la sala de Can Pasqual”.

A més, Vidal explica que van
associar-se força persones i hi van
assistir representants de la PAH,
del col·lectiu Joves d’Esparre-
guera i diversos polítics del mu-
nicipi, a més de ciutadans inte-
ressats en l’associació. 

“Durant l’acte, vam mostrar
una presentació que explicava
amb gràfics quina és la situació
actual d’Esparreguera en diver-
sos àmbits com, per exemple,
l’habitatge”, explica Vidal. “Vam

tractar tema per tema, tocant
l’àmbit econòmic, empresarial,
cultural i educatiu i després es va
fer un torn de preguntes obertes”,
afegeix.

Esparreguera Actua va néixer
amb la finalitat de vetllar per la

transparència en la gestió dels re-
cursos de l’Ajuntament i té l’ori-
gen en un grup de pares i mares
que van demanar el 2012 expli-
cacions a l’Ajuntament per les
amortitzacions de places de mes-
tres de l’escola Coloraines.

Logotip de la plataforma ciutadana esparreguerina. Foto: eActua

La plataforma ciutadana eActua
es presenta oficialment 

Redacció
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Shakira grava el seu nou
videoclip a Can Sedó

La plataforma Olesa es Mou
s’ha sumat a la Setmana de Llui-
ta convocada per l’Assemblea de
Docents. El passat dimecres, 26
de març, es va fer una xerrada a
les cinc de la tarda al Casal de
Cultura per explicar la LEC, la
LOMCE i els seus efectes. El
col·loqui també es va fer a les au-
les de diversos centres educatius
olesans.

I dijous, 27 de març, es va
convocar una concentració da-
vant l’Ajuntament d’Olesa amb
la qual el col·lectiu de docents va
reclamar la no aplicació de la
LOMCE i la declaració formal
d’insubmissió per part de la ma-
teixa Conselleria d’Ensenya-
ment.

També demanaven la no
aplicació de la LEC i la retirada
del decret de provisió i plantilles.

Els docents no volen cap tanca-
ment a l’escola pública i defen-
sen la immersió lingüística i de
la llengua catalana, entre altres
reivindicacions.

En el manifest d’Olesa es
Mou es denuncien situacions
que es viuen a les aules catalanes
com a conseqüència de les reta-

llades. Per exemple, que el De-
partament d’Ensenyament es-
pera 15 dies en cobrir una subs-
titució, augmenta l’horari lectiu
del professorat, tanca línies pú-
bliques i accepta augments de rà-
tios, decisions que signifiquen
“empitjorar la qualitat de l’en-
senyament“, diu la plataforma.

Olesa de Montserrat surt al
carrer en contra de la LOMCE

HISTÒRIA4L’Ajuntament d’O-
lesa de Montserrat va aprovar
una moció de suport a la quere-
lla per crims contra la humani-
tat per l’afusellament del presi-
dent de la Generalitat, Lluís
Companys i Jover, i 47 repre-
sentants polítics catalans més,
entre ells l’alcalde d’Olesa, Fèlix
Figueras i Aragay, i de suport a
la querella per genocidi i crims
contra la humanitat comesos
per la dictadura franquista.

La moció, aprovada a finals
de gener, contempla que l’A-
juntament d’Olesa de Montserrat
posi a l’abast de la ciutadania la
documentació necessària per-
què tothom que ho vulgui pugui
donar suport a les dues querelles.
El consistori olesà també ofereix
l’accés als documents de suport
i de testimoni de denúncia de la
querella per a la seva presenta-
ció al jutjat Central número 1 de
Buenos Aires i al Ministeri de
Justícia del Govern de l’estat
espanyol.

Els olesans  poden
denunciar els
crims franquistes

Olesa rebutja la
reforma de la llei
de l’avortament 

IGUALTAT4L’Ajuntament d’O-
lesa de Montserrat ha aprovat
recentment una moció que re-
butja la revisió anunciada pel go-
vern de l’estat espanyol de la llei
de l’avortament (Llei orgànica
de salut sexual i reproductiva i
de la interrupció voluntària de
l’embaràs).

La moció demana la despe-
nalització de l’avortament vo-
luntari que, avui dia, continua ti-
pificada dins el Codi Penal. Tam-
bé sol·licita la reducció de l’IVA
dels mètodes anticonceptius al
4% com a mesura de prevenció
d’embarassos no desitjats.

Redacció
OLESA DE MONTSERRAT

Cultura | Dia Internacional del Teatre
Esparreguera va commemorar el passat dijous, 27 de març, el Dia Internacional del 

Teatre, i ho va fer homenatjant les dues actrius esparreguerines més reconegudes en
l’àmbit teatral, les germanes Lola i Anna Lizaran. Es va col·locar una placa 
commemorativa al carrer dels Arbres, 40, on van viure en la seva infància. 
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Cultura | Celebració dels Tres Tombs
Collbató va celebrar els Tres Tombs el passat diumenge, 23 de març. A les dotze del migdia, 
cavalls, carros i burros i els seus genets estaven citats a l’avinguda Amadeu Vives, a l’alçada de
la piscina municipal, per començar el recorregut per la població. A causa de la celebració dels
Tres Tombs, el mercat dels diumenges va canviar d’ubicació i es va situar al passeig Ronda.  

Collbató

MEDI AMBIENT4L’Ajuntament
ha anunciat recentment que farà
la concessió de la gestió de l’a-
bastament d’aigua potable, sa-
nejament i depuració de les ai-
gües residuals. 

L’objectiu és buscar una ges-
tió mediambiental tècnicament
avançada i especialitzada. 

Ara com ara, el servei d’aigua
potable és “precari”, tal com el
descriu el consistori en un co-

municat recent, “després que
una sentència de juny de 2012 de-
clarés nul el procediment d’ad-
judicació en considerar inco-
rrectes alguns aspectes de la tra-
mitació”. 

A l’espera d’un pronuncia-
ment, l’Ajuntament considera
prioritari iniciar un nou proce-
diment per evitar la precarització
de les xarxes i d’uns serveis que
considera “essencials”.

L’Arxiu Municipal de Sant Este-
ve Sesrovires ha incorporat re-
centment un important fons do-
cumental provinent de la família
Julià de la Riera. 

Es tracta, segons han infor-
mat fonts municipals en un co-
municat, de més de 250 docu-
ments que permeten apropar-se
a la vida quotidiana en aquesta
masia sesrovirenca i també al
municipi, en un període comprès
entre 1532 i 1930.

La signatura del contracte
de donació va tenir lloc el passat
dimecres, 12 de març, a la masia
de Can Julià. L’acte va comptar
amb la presència de l’alcalde,
Enric Carbonell, acompanyat pel
regidor de Cultura, Jordi Bo-
rrell, i per Josefina Julià Ribot.

L’alcalde va fer-li entrega d’u-

na reproducció de l’arbre gene-
alògic de la família des del segle
XV, i que forma part del fons.

En total, s’han inventariat
253 documents que per les seves
característiques s’han dividit en
dos fons. 

D’una banda, el fons patri-

monial Can Julià de la Riera.
Consta de 185 documents del pe-
ríode comprès entre 1532 a 1930,
i recull principalment docu-
mentació relacionada amb la
història familiar, com corres-
pondència, factures i diversos
títols de nínxols.

Façana de l’edifici del consistori sesrovirenc. Foto: Pobles de Catalunya

El fons documental de Can Julià
de la Riera, a l’Arxiu Municipal

Redacció
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Comença la tramitació per  
la gestió integral de l’aigua

Divendres, 28 de març, van co-
mençar les jornades entorn a la
novel·la negra i policíaca orga-
nitzades per Collbató Negre. El
Casinet de Collbató va acollir-ne
la presentació, que es va com-
pletar amb una xerrada sobre la
relació del cinema espanyol amb
aquest gènere literari. Les jor-
nades van durar fins al passat
diumenge, 6 d’abril.

Durant aquests dies, es van
fer diverses activitats, com la
projecció de la pel·lícula A tiro
límpio. També es va fer la gim-
cana Assassinat a Collbató, que
va durar tot el primer cap de set-
mana, i s’hi van incloure pro-
postes com la Ruta del pintxo ne-
greo taules rodones sobre la no-
vel·la negra catalana. També es
va parlar sobre el paper de les es-
criptores d’aquest gènere.

Acaben les jornades de gènere
negre i policial ‘Collbató Negre’

SOCIETAT4El pròxim dissabte
26 abril es commemorarà a Coll-
bató el 28è aniversari de la ca-
tàstrofe i l’explosió del reactor
número 4 de la central nuclear
de Txernòbil. 

L’acte, organitzat per l’asso-
ciació Collbató per la Solidari-
tat, “no serà un dia de celebra-
ció, però serà una oportunitat
única per recordar al món que
això és un desastre que mai des-
apareixerà”, segons han afirmat
els organitzadors.

L’esdeveniment commemo-
ratiu es farà a les vuit del vespre
del 26 d’abril a la plaça de l’Era
de Collbató, on s’ha organitzat
una encesa d’espelmes.

Espelmes per
commemorar
Txernòbil

Un reportatge al
‘New York Times’
sobre l’Escolania

CULTURA4El diari nord-ame-
ricà New York Times s’ha fet res-
sò de la primera gira pels Estats
Units de l’Escolania de Montse-
rrat, el cor de nens més antic
d’Europa, tal com ha publicat re-
centment el diari ARA. 

El rotatiu dedica un repor-
tatge de 5 minuts, sota el títol
Les veus de Monserrat, a l’Es-
colania. La gira nord-americana
de l’Escolania de Montserrat va
començar amb un concert a la
cèntrica església de Saint Tho-
mas, a Nova York.

Redacció
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Cartell de les jornades ‘Collbató Negre’. Foto: Ajuntament

Societat | Prevenció d’incendis forestals
L'Ajuntament ha recordat recentment que des del 15 de març i fins al 15

d'octubre estarà prohibit fer foc en zones forestals, tal i com dictamina
el Departament d’Agricultura de la Generalitat. A través d'un ban, el 

consistori informa els veïns de les prohibicions que s'estableixen.
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Se celebra una jornada
pública d’anellament d’ocells
MEDI AMBIENT4La delegació
de SEO/BirdLife a Catalunya
ha celebrat el seu 60è aniver-
sari amb una jornada d‘anella-
ment d’ocells oberta a tota la
població per donar a conèixer
el projecte conjunt de conser-
vació de l’espai fluvial del riu
Llobregat que duu a terme amb
l’Ajuntament d’Abrera.

El passat divendres 21 de
març es va fer una jornada de
portes obertes a Abrera on es va
mostrar el projecte. L’acte va
comptar amb la participació
de voluntaris, veïns, entitats i
l’Ajuntament. 

Es va fer un recorregut de
descoberta per les finques mu-
nicipals de Can Morral del riu
i Sant Hilari, on s’ha desenvo-
lupat el projecte durant 12
anys. 

La col·laboració entre
SEO/BirdLife i l’Ajuntament
d’Abrera es va iniciar el 2002,
gairebé en paral·lel al naixe-
ment de la delegació catalana
de l’entitat ornitològica. 

El projecte consistia en l’es-
tudi i seguiment de l’avifauna
del riu Llobregat, i encara avui
dia continua viu, gràcies a la fei-
na de voluntaris i professionals.

Els escolars de quart curs de
l’Escola Abrera han fet recent-
ment una visita guiada per l’A-
juntament dins de l’activitat El
meu Ajuntament i han lliurat
les seves propostes de munici-
pi a l’alcaldessa, Maria Soler.

Aquesta activitat educativa
està emmarcada en el programa
Abrera Educa i s’adreça als
alumnes de cicle inicial de les
escoles del municipi amb la fi-
nalitat de donar a conèixer als
alumnes l’Ajuntament i la seva
organització.

Abans de la visita al consis-
tori abrerenc, els alumnes de
l’Escola Abrera van realitzar a
l’aula una introducció teòrica i
dues pràctiques en grup on ela-
boraven propostes per al mu-
nicipi.

UNA ESCOLA REIVINDICADA
Durant molt de temps, l’AMPA
de l’Escola, l’Ajuntament d’A-
brera i l’equip directiu han or-
ganitzat nombrosos actes rei-
vindicatius i s’han reunit amb
representants de la Generalitat
de Catalunya per reclamar la
construcció “urgent i necessà-
ria” de la tercera escola al mu-

nicipi. Gràcies a la pressió dels
pares i mares i a la seva inten-
sa activitat reivindicativa, Abre-
ra ara podrà gaudir d’una nova
escola. 

L’escola Abrera està pro-
jectada per a una línia d’en-
senyament d’infantil i primària
amb capacitat per a 225 alum-
nes des de P3 fins a 6è curs.

Els alumnes de l´Escola Abrera
visiten l´Ajuntament 

Redacció
ABRERA

Infraestructures | El Prat, millor aeroport del sud d’Europa
L'aeroport d’El Prat ha rebut recentment el guardó com a millor aeroport del sud
d'Europa, concedit per Skytrax en el marc dels World Airport Awards 2014.
El premi, atorgat pels passatgers de tot el món, es va lliurar en el transcurs d'una 
recepció a Barcelona amb motiu de la celebració de la fira Passenger Terminal Expo. 

Comarca

POLÍTICA4Els alcaldes del PSC
de tot el Baix Llobregat –tant els
que actualment tenen el càrrec
com els que van tenir aquesta
responsabilitat als diferents mu-
nicipis de la comarca en èpoques
anteriors– es van reunir el pas-
sat dijous, 3 d’abril, per com-
memorar el 35è aniversari dels
ajuntaments democràtics.

La trobada commemorativa
va tenir lloc a Sant Joan Despí,
d’on és alcalde el Primer Secre-

tari del PSC del Baix Llobregat,
Antoni Poveda.

Poveda va dir que “el 3 d’a-
bril del 1979 va ser un dia ple
d’esperances i d’il·lusió on la
majoria de ciutadans de la co-
marca van dipositar la seva con-
fiança en els socialistes”. Pove-
da també va recordar que les ciu-
tats “tenien grans mancances i la
ciutadania patia greus deficièn-
cies. Era una etapa en què tam-
bé vivíem una gran crisi”. 

A finals de març es va presentar
públicament la Taula pel Dret a
Decidir del Baix Llobregat a Pa-
llejà. Durant l’acte, vint-i-un dels
trenta municipis del Baix Llo-
bregat van mostrar la seva uni-
tat i el seu suport a la celebració
de la consulta sobiranista del
pròxim 9 de novembre. 

L’esdeveniment, al qual hi
van assistir els principals líders
polítics, sindicals i entitats de la
comarca, va estar marcat per la
reivindicació del compliment del
dret a poder votar.

La benvinguda a tots els pre-
sents la va donar l’alcalde de
Pallejà, que exercia d’amfitrió, Is-
mael Álvarez. Posteriorment, va
ser el torn dels sindicats amb Jo-
sep Maria Álvarez d’UGT i Joan
Carles Gallego de CCOO. Muriel

Casals, presidenta d’Òmnium
Cultural, i Carme Forcadell, pre-
sidenta de l’ANC, que va rebre l’o-
vació més forta de tota la nit.

Els alcaldes que van repre-
sentar els municipis del Baix
Llobregat van ser Salvador Es-
teve, alcalde de Martorell i pre-
sident de la Diputació de Barce-
lona; Oriol Junqueras, alcalde de
Sant Vicenç dels Horts i cap de

l’oposició al Parlament de Cata-
lunya; i Lluís Tejedor, alcalde del
Prat de Llobregat, entre altres.
L’encarregat de tancar l’acte va
ser Frederic Prieto, president de
la Taula pel Dret a Decidir del
Baix Llobregat.

La presentació finalitzava
amb el cant dels Segadors i una
foto de família de totes les auto-
ritats presents.

Carme Forcadell i Muriel Casals van intervenir durant l’acte. Foto: ANC

Vint-i-un municipis de la
comarca clamen per la consulta

Redacció
BAIX LLOBREGAT

El PSC celebra els 35 anys dels
ajuntaments democràtics

Formació | Curs d’organització i gestió de magatzems
Aquest mes d’abril l’Ajuntament d’Abrera engega un nou curs d’organització i gestió de 

magatzems que consta de 310 hores teòriques i 80 pràctiques. La formació es farà en horari de 
matins i està adreçada a aturats abrerencs inscrits al Servei Local d’Ocupació. El contingut del curs 

inclou organització de magatzems, gestió de les operacions i optimització de la cadena logística.
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COLLBATÓ4El guanyador de
la Vuelta ciclista a Espanya del
1991, Melcior Mauri; el tres ve-
gades campió de la mítica Ane-
to X-Treme Marathon, Kiku So-
ler, o les ciclistes olímpiques
Marta Vilajosana i Sílvia Rovira,
són alguns dels esportistes que
participaran en la cinquena edi-
ció de la Portals, una marxa per
Montserrat oberta a tothom que
tindrà lloc al llarg d’aquest cap
de setmana. 

Aquesta prova, que no té un
vessant competitiu, consta de
tres recorreguts: una caminada
de 48 quilòmetres, una cursa de
73 quilòmetres i una pedalada
BTT de 60 quilòmetres. Els par-
ticipants donaran la volta a la
muntanya de Montserrat, pas-
sant pels quatre portals d’en-
trada a la muntanya. El dissab-
te, per altra banda, es farà una
caminada solidària de 8 quilò-
metres.

Després de 25 jornades conse-
cutives ocupant de manera in-
discutible la primera posició del
grup 2 de Copa Catalunya, el
Martorell Solvin va caure a la se-
gona posició després de perdre a
domicili contra el Physic Iguala-
da per 92 punts a 81 fa dues jor-
nades. Aquesta derrota, la terce-
ra consecutiva dels del Baix Llo-
bregat Nord, possibilita al River
Andorra B pujar al primer lloc de
la classificació. 

En el partit contra l’Igualada,
el Martorell Solvin va tornar a dei-
xar entreveure alguns dubtes,
sobretot durant la primera part
del matx, on l’equip d’Andreu
Aguila va arribar a tenir un des-
avantatge de fins a 20 punts. A la
represa, el Martorell va estar en-
certat en totes les facetes i va es-

tar a punt de remuntar. A tres mi-
nuts per acabar, es va situar a dos
punts de l’Igualada, però va cedir
en els últims tres atacs. 

Durant la darrera jornada de
lliga, però, disputada aquest pas-
sat cap de setmana, el Martorell
Solvin va aconseguir una victòria
balsàmica contra la UE Barberà
per 71 punts a 60, que va trencar
la mala ratxa de derrotes. 

Ara per ara, el Martorell és se-
gon a la classificació amb 19 vic-
tòries i sis derrotes, les mateixes
que el River Andorra B, el líder.
Només els basquet-average per-
met als andorrans seguir liderant
el grup de Copa Catalunya. 

El pròxim diumenge el Mar-
torell visitarà la pista del Sant
Pere, on intentarà esvair els dub-
tes que han sorgit darrerament.

L’igualada va aconseguir derrotar el fins aleshores líder. Foto: Ajuntament

El Martorell Solvin perd 
el liderat de Copa Catalunya

Redacció
MARTORELL

Tot a punt per a la cinquena
edició de la Portals

Abrera | Uns 400 abrerencs, a la Caminada de Primavera
Prop de 400 veïns van participar el passat diumenge a la quinzena edició de la Caminada
de Primavera d’Abrera, que organitza l’Ajuntament conjuntament amb el Centre 
Excursionista i Protecció Civil. Enguany, la cita va coincidir amb la celebració del Dia 
Mundial de l’Activitat Física, que organitza l’OMS per promocionar l’activitat física. 

Esports

El Mercat Municipal d’Abrera ha
engegat recentment una cam-
panya per premiar la fidelitat
dels seus clients, amb el nom de
Compreu gratis al Mercat d’A-
brera.

Per cada 10 euros que els
clients gastin en una de les pa-
rades del mercat municipal, re-
bran un val d’1 euro que podran
acumular i bescanviar en una al-
tra de les botigues establertes al
Mercat d’Abrera.

Aquesta promoció es durà a
terme cada dimarts, dimecres i
dijous. 

5 MIL EUROS DE PREMIS
La data d’inici de la campanya
comercial va ser el passat di-
marts 18 de març i s’allargarà
fins que s’esgotin el total dels
5.000 euros de premi.

El mercat d’Abrera regala 5.000
euros entre els seus clients

OLESA4Els comerços i les en-
titats d’Olesa de Montserrat  tria-
ran els dos nous dies festius que
podran obrir portes. 

La recent aprovació al Parla-
ment de Catalunya de la nova llei
d’horaris comercials, que amplia
de vuit a deu els dies festius en
què els comerços podran obrir
durant tot l’exercici anual, ha fet
que s’hagi d’accelerar la presa de
la decisió per part dels comerços
del municipi.

Inicialment, el límit per co-
municar la decisió finalitzava a
finals de febrer, però ara s’ha am-
pliat el període. 

L’Ajuntament d’Olesa ha ma-
nifestat en un comunicat la seva
voluntat que les entitats locals
participin en l’elecció de les dues
festes locals que s’han de comu-
nicar al Departament d’Empre-
sa i Ocupació de la Generalitat.

Les dues dates escollides per
a l’any 2015 s’afegiran al calen-
dari de festes oficials per a l’any
vinent.

El comerç d’Olesa
triarà els dos dies
festius que obrirà

La Fira de
Primavera arriba 
a finals de mes

MARTORELL4Els dies 25, 26, 27
i 28 d’abril, Martorell s’omplirà
un altre any de colors per l’arri-
bada de la Fira de Primavera.

Es tracta d’una de les festes
patrimonials més destacades
del calendari festiu de Martorell.
És el signe de la vitalitat indus-
trial i comercial del municipi.

La Fira de Primavera manté
una mostra dels antics mercats
agrícoles i ramaders amb la Fira
d’artesania de La Vila que acull
creacions artístiques i gastro-
nòmiques d’artesans d’arreu de
Catalunya i dels comerços de
Martorell. També hi ha el Mer-
cat ramader com a mostra del
que eren antigament els espais
de compravenda de bestiar.

Redacció
ABRERA

Esparreguera | Més de 50 comerços a la Fira Stock
Esparreguera va celebrar el cap de setmana del 8 de març la dotzena edició de la Fira
Stock, la mostra comercial on més de cinquanta establiments i botigues del municipi

munten parades al carrer amb l’objectiu de vendre els últims estocs de temporades 
anteriors. Els estands estaven distribuïts al carrer dels Arbres i a l’Illa de Vianants.
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DIUMENGE, 13 D’ABRIL
19:00 Teatre. Red Pontiac, amb Míriam Iscla i Cris-

tina Cervià. Obra creada i dirigida per Pere Rie-
ra. Preu: 12 euros (entrada anticipada) i 15
euros (taquilla). Lloc: Foment (Martorell).

DIJOUS, 24 D’ABRIL
19:00 Xerrada sobre salut, sota el títol Aspec-

tes emocionals del dolor, a càrrec de Patricia
Cano Martín, psicòloga del Centre Salut
Mental de Martorell. Lloc: Can Pasqual (Es-
parreguera).

DIMECRES, 9 D’ABRIL
10:00 XII Setmana de La Mercè. Xerrada amb

Oriol Farré, titulada Què hi ha darrere una can-
çó? Quan se sap que una cançó serà un hit?
Cap a on va la música en català? Lloc: Esco-
la La Mercè (Martorell).

FINS AL 24 DE MAIG
Matí-TardaWiki Takes Olesa! Mostra de les fo-

tografies guanyadores del concurs Wiki Takes
Olesa!,organitzat per la biblioteca durant l'any
2013. Lloc: Biblioteca Santa Oliva (Olesa de
Montserrat).

DISSABTE, 10 DE MAIG
09:00Novena edició de la mostra de productors

artesans, dedicada als productors de cerve-
sa. Organitza: Regidoria de Promoció Eco-
nòmica, en col·laboració amb l'Associació d'A-
mics de la Cervesa. Lloc: carrer dels Arbres (Es-
parreguera). 

DIMARTS, 15 D’ABRIL
18:00 Flors de Bach per als més petits. Xerrada

a càrrec de Jesús Ángel Agustín, que ja va dur
a terme el taller Descobreix el superheroi
que hi ha en tu. Els pares i mares poden ve-
nir amb els nens i nenes. Cal inscripció prè-
via. Lloc: Biblioteca Santa Oliva (Olesa de M.).

DISSABTE, 26 D’ABRIL
10:30 Jornada de portes obertes a la llar d’in-

fants l’Abellerol. LLoc: Llar d’infants l’Abellerol
(Collbató).

12 i 13 D’ABRIL
Matí Dissabte 12 es farà La Portals Caminada (50

km) i l’Ultra (70 km) i diumenge 13, la cur-
sa BTT (60 km), al voltant de Montserrat. Sor-
tida des de diversos indrets de Collbató.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

agenda@comunicacio21.com

Teatre familiar on es representarà l’o-
bra de teatre infantil Ot, el Quixot, de
la companyia Argot Teatre. Organitza:
Associació Cultural El Casal d'Olesa. Lloc:
Casal (Olesa de Montserrat).

Teatre familiar: Ot, el Quixot,
amb Argot Teatre

Dg. 13 d’abril a les 17:30

AGENDA MENSUAL

Conferència oferta per una nutricionista
de Danone, organitzada per AsoccSolà.
Al final de l'acte es lliurarà un obsequi
per als assistents. Lloc: Lletra Ballari-
na de la Biblioteca Santa Oliva (Olesa
de Montserrat).

Xerrada: Calci i vitamina D 
per a la salut òssia
Dm. 9 d’abril a les 18:00

Originàriament, The Xarrots era co-
neguda com a JoanLaia Band, i va néi-
xer com un duo l’any 2011, format per
Joan Alemany (guitarra) i Laia Salva-
dor (veu). Ara han gravat el seu primer
disc. Entrada lliure. Ateneu (Martorell).

L'Ateneu és música. 
Concert amb The Xarrots

Dv. 11 d’abril a les 21:30

L’AMCAM Els Mussols Clàssic Vespa Mar-
torell ha organitzat una sortida al
Bages. Punt de sortida: Local social de
l'AMCAM-Els Mussols-Clàssic Vespa a
Ca n'Oliveras (Martorell).

Sortida al Bages i 
el Moianès (AMCAM)
Diss. 12 d’abril a les 08:30
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